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Bezinning 

Het dagelijks geluk zit diep in je hart, niet alleen voor jezelf,
ook voor anderen. Je geeft het door aan mensen die graag bij 
je zijn en die zich goed voelen bij jou. Je geeft het door als je 
vriendelijk bent waar anderen onvriendelijk zijn, als je helpt waar 
niemand meer helpt, als je tevreden bent waar anderen eisen 
stellen, als je lacht waar anderen lelijk kijken, als je kunt vergeven 
waar anderen vuisten maken.

Het dagelijks geluk zit diep in jezelf en men zal zeggen "je bent een 
dromer". Je bént een dromer omdat je steeds in mensen gelooft, 
omdat je gelooft in het leven en in het feit dat alles anders kan.

Het dagelijkse gelukkig-zijn zit diep in jezelf. Menselijk geluk is 
geen product van technische vooruitgang. Menselijk geluk hangt 
af van beminnen en bemind worden, en van zovele kleine dagelijkse 
dingen die gratis zijn.

Maar vergeet nooit: het geluk bestaat op aarde uit zoveel delen 
dat er altijd ergens een deeltje tekort is. Met die wijsheid leren 
leven, dat is levenskunst.

Afke den Hollander. 
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Steeds frequenter worden nu knopen doorgehakt en wordt 
gekozen voor fysieke bijeenkomsten waar we inmiddels 
gewend waren geraakt aan “teams” of “zoom”-bijeenkomsten. 
Gisteravond zelfs twee vergaderingen tegelijk en dat kan 
fysiek natuurlijk niet. Virtueel eventueel wel maar dat zou niet 
ideaal zijn. Ik heb ook gemerkt dat bij die vergaderingen via 
een scherm naarmate de groep groter is en de eigen rol niet 
noodzakelijkerwijs prominent het, althans bij mij, sneller leidt 
tot het bezig gaan met andere dingen tussendoor. 

Maar goed, het is fijn om weer gewoon bij elkaar te kunnen 
komen. Een week geleden nog heel voorzichtig, gisteren 
nog een enkeling die nog niet aan het handen schudden 
toe was, maar verder weer gewoon met z’n 11’en in een 
vergaderopstelling die ook weer direct vertrouwd is. 
In het natuurgebied is door heel veel vrijwillige handen nu 
ook bijna alle meegesleurde hoogwater-rommel nu weer 
opgeruimd. Ik kan een rondje lopen zonder rommel tegen te 
komen en da’s toch wel heel bijzonder in vergelijking met twee 
maanden geleden. 

Tussen alles door dus tijd zoeken om te ontspannen. Vast 
houden aan een inmiddels al heel lange gewoonte om iedere 
ochtend toch even de benen te strekken in de vrije natuur. 
Veelal in hetzelfde gebied maar toch iedere keer weer 
anders. Ook door de verschillende weersomstandigheden, 
een zonnetje, heel mistig, opkomende zon, wat druppeltjes, 
slechts 11 graden, of toch nog 19 graden vroeg in de ochtend, 
honderden op en overvliegende ganzen, zwanen nog in diepe 
rust op het water, rustende galloways op een eiland, en zo kan 
ik door gaan met indrukken. Goed om zo langzaamaan op gang 
te komen.

Mijn gedachtekronkel?

Ik zie dan ook de verenigingen langzaamaan weer op gang 
komen. Ledenvergaderingen die gehouden worden of gepland 
worden. Het bezig zijn met en voor de leden. Bezig zijn voor 
de vereniging, niet voor jezelf maar voor de leden, voor de 
medemens. Fijn! 

Meer samen, samen meer!

(J.J. den Hollander–Voorzitter FKB–Illikhoven, 28 sept. 2021)

Het wordt weer gewoner…. 
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De Algemene Ledenvergadering
Het was fijn en goed om weer bij elkaar te mogen en kunnen zijn. De algemene ledenvergadering die 
gehouden werd zaterdag 18 september in congrescentrum Belmont. 

Goed en leuk en fijn om elkaar weer te ontmoeten en wat bij te praten. Vooraf, en zeker ook achteraf bij de 
prima lunch waarvan we mochten genieten. 

Een goede vergadering met naast de reguliere punten ook aandacht voor de Wbtr en de uniforme statuten. 
Ook werd besproken de mogelijkheid om te komen tot een Collectieve Bestuurdersaansprakelijkheidsverz
ekering. Tot slot mochten we nog een blik werpen op het concept van de nieuwe website van de FKB. 
In de regiovergaderingen zullen we ook op enkele punten vanuit de Ledenvergadering terug komen.

Regiovergaderingen: 
11 oktober – Regio Zuid in Treebeek.
18 oktober – Regio West in Katwoude/Volendam
8 november – Regio Noord Oost in Hardenberg. 

We zien weer uit naar de volgende ontmoeting met elkaar! 
Denk aan het aanmelden via het secretariaat.
En, denk aan het doornemen van de Statuten, Huishoudelijk reglement, en het doorgeven van uw punten. 



Nieuwsbrief FKB 

Digitale nieuwsbrief 30-09-2021 Pagina 4



Nieuwsbrief FKB 

Digitale nieuwsbrief 30-09-2021 Pagina 5

De belangrijkste tradities van een Chinese uitvaart
Het is belangrijk om goed voorbereid te zijn op culturele verschillen tijdens een 
uitvaart. Wanneer je binnenkort  een begrafenisceremonie gaat bezoeken van 
een geliefde met een Chinese achtergrond, dan is het goed om te weten wat je 
kunt verwachten. Om op de hoogte te zijn van de Chinese tradities tijdens een 
uitvaart, zetten we in dit artikel de belangrijkste aspecten op een rijtje. 

Foto door Sigit Rizal Hidayat via Pexels

De rol van het gezin
Traditiegetrouw staan Chinese families erom bekend om uitgelaten uitvaartceremonies te organiseren 
voor hun naasten. Begrafenissen helpen namelijk de status in de samenleving te bepalen. De familie speelt 
een sleutelrol bij de organisatie van de uitvaart, hoewel soms de hulp wordt ingeroepen van een monnik, 
priester of een ander geestelijk lid dat de religieuze tradities van de familie reflecteert.  

De dag de begrafenis
Alvorens de begrafenis, is het gebruikelijk dat een Chinese familie de overledene eert met een driedaags 
bezoek. Op het moment van de uitvaartplechtigheid blijft de kist open, aangezien dit wordt beschouwd als 
respectvol voor de ouderen en de overledene. Op de dag van de begrafenis wordt aan het einde van de 
bezoekperiode de kist verzegeld. Wanneer hierbij familieleden aanwezig zijn, dan zullen ze gewoonlijk de 
rug toekeren omdat er wordt geloofd dat de zielen van de mensen die een kist zien sluiten, zelf in de kist 
opgesloten worden. Hetzelfde ritueel wordt gevolgd wanneer de kist in het graf wordt geborgen. 

Rituelen
Net zoals bij een Surinaamse uitvaart, staan Chinese uitvaartceremonies bekend om zijn spirituele rituelen. 
Tijdens de uitvaartdienst zal de rouwende familie wierook of joss-papier verbranden, wat ook wel gezien 
wordt als geestgeld. Deze rituele traditie zorgt ervoor dat de overledene de dingen heeft die benodigd zijn 
om zich comfortabel te voelen in het hiernamaals. Diverse Chinese gezinnen geven na de uitvaartdienst 
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ook een rode draad aan de gasten. Vervolgens moeten de gasten het draad naar huis nemen en aan een 
deurknop binden om boze geesten af te weren. 

Na de uitvaartdienst
Na de uitvaartdienst wordt de overledene gebracht naar het graf of het crematorium. Traditiegetrouw 
zal de oudste (klein-)zoon deze wandeling leiden, met een groot portret van de overledene. Andere 
familieleden volgen de leider, met vrienden en andere gasten die achter de familie aan lopen. 
Welke kleding draag je naar een Chinese begrafenis? Gewoonlijk dragen familie en gasten witte en bruine 
jute kleding, hoewel het ook acceptabel is om conservatieve zwarte kleding te dragen. Wanneer er iemand 
is overledene die ouder is dan 80 jaar, dan kunnen gasten roze of rood dragen om hun geluk te tonen.  

Bron: Ede Stad, 20-09-2021, Sjaak. 

Funeral Expo Brussel - België
2 oktober t/m 3 oktober 2021
Funeral Expo is de officiële internationale vakbeurs van de begrafenisondernemer, voor de 
begrafenisondernemer, in het hart van Europa. De uitvaartsector is permanent in beweging met vaak 
nieuwe trends, alsook aangepaste reglementeringen die elkaar opvolgen. De sector vormt tevens een niet 
onbelangrijk aandeel binnen onze economie. De begrafenisondernemer is een onmisbaar beroep vol emotie 
waarbij professionals dagelijks de meest gepaste begeleiding aanbieden aan hun klanten. Funeral Expo 
is de vakbeurs ondersteund door de diverse nationale en internationale beroepsfederaties uit de sector. 
Tevens het moment om de sector in een positief daglicht te plaatsen naar overheid en belanghebbenden.

Professionele bezoekers en exposanten
Professionals samenbrengen om huidige en nieuwe potentiële relaties te ontmoeten, dat is het doel van 
een vakbeurs. Om dit te realiseren is een sector-neutrale partner aangesteld om de beurs professioneel 
in goede banen te leiden en ervoor te zorgen dat iedereen welkom is. Zo kunnen alle ondernemers en 
afnemers hun toeleveranciers ontmoeten, hun samenwerking verstevigen, nieuwe afspraken maken of 
nieuwe producten ontdekken. Exposanten kunnen merk- en naambekendheid versterken en nieuwe klanten 
ontmoeten. Netwerkmomenten geven bijkomend de mogelijkheid om kennis en inzicht te verzamelen. 
Met andere woorden: Funeral Expo is het ideale moment voor begrafenisondernemers om zich breed te 
oriënteren over hun vakgebied.

Een ideale timing
De drukke en minder drukke periodes binnen de uitvaartsector zijn u niet onbekend. De datum van de 
beurs is dan ook gekozen in functie daarvan. Het wordt een ideaal moment om even te reflecteren 
over uw bedrijf, nieuwe trends op te nemen, het najaar voor te bereiden en eventueel toekomstige 
investeringsplannen uit te werken.

Brussel, het hart van Europa
De prachtige gebouwen van Tour&Taxis, gelegen in de hoofdstad van ons land, hebben alle faciliteiten 
in huis voor zowel de bezoekers als de exposanten van Funeral Expo. De gerestaureerde site met zijn 
iconisch koninklijk pakhuis biedt, naast alle comfort, meteen ook een aangename, moderne, en innovatieve 
uitstraling aan de beurs en aan de sector.

Website: www.funeralexpo.be
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Orlanda regelt bijzondere uitvaarten: 
‘Het gaat om persoonlijke details en rituelen’

Foto: Orlanda in de buurt Rotterdam

Zes jaar geleden vond Orlanda Adams haar roeping: ze startte haar eigen bedrijf in de uitvaartbranche. Met 
RememberMe brengt ze op allerlei manieren vernieuwing in deze traditionele sector. “Ik miste voldoening 
in mijn werk. Dat heb ik nu niet meer, hier ligt mijn hart.” 
Orlanda: “Ik heb veel verschillende banen gehad. Altijd super zakelijk en op hoog niveau. Op een gegeven 
moment wilde ik iets anders.” Hard werken doet ze nog steeds, maar nu voor iets waar ze energie van 
krijgt. “Wat ik met dit werk verdien, is niet uit te drukken in geld. De waarde ligt in het goede gevoel dat ik 
creëer en ervoor terugkrijg.”

Kritische consument
RememberMe is een online platform waarop Orlanda en haar collega’s informatie en inspiratie delen over 
uitvaarten. Ook begeleidt ze zelf uitvaarten. “Bij bruiloften wordt tegenwoordig alles geregeld wat je maar 
kunt bedenken. Dat miste ik in de uitvaartbranche. We mogen nog meer vraaggericht gaan werken in plaats 
van aanbodgericht.”
Wat ze daarmee bedoelt is geen beperkte lijst met opties voorschotelen, maar alles mogelijk maken wat 
de overledene, familie of andere dierbaren willen. “Bij een uitvaart is het belangrijk dat je er met een goed 
gevoel op terug kunt kijken. Het moet passen bij de persoon waarvoor het afscheid is.”
Mensen denken dat een persoonlijke uitvaart veel duurder is. Maar dat hoeft echt niet, het gaat niet om 
geld. De ‘standaard begrafenis’ met koffie en cake hoeft dus niet. Door op RememberMe te delen wat 
mogelijk is tijdens een uitvaart, hoopt ze dat mensen hierom gaan vragen. “Volgens mij moet centraal 
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staan hoe jij een afscheid wilt, en niet hoe het hoort. Wees kritisch!” Als Orlanda zelf een uitvaart 
begeleidt, laat ze degene tegenover zich eerst een hele tijd praten. “Ik wil alles horen over de overleden 
persoon. Pas daarna kom ik met suggesties. Laatst vroeg één van de familieleden: ‘Is het raar dat ik hier 
blij van word?’”

Details en rituelen
Het gaat volgens Orlanda om de persoonlijke 
details en rituelen. Ze zit vol met voorbeelden 
van uitvaarten die ze heeft begeleid. “Als een 
oma bekend stond om haar lekkere gehaktballen, 
proberen we die te evenaren tijdens de uitvaart. 
Daar putten mensen troost uit.” 

Afscheid op het strand
Een ander mooi voorbeeld waarover Orlanda vol 
passie vertelt, is een uitvaart op het strand. “Ik 
heb een jaar lang een vrouw begeleidt en samen met haar de hele uitvaart bedacht. Ze wilde geen statig 
gedoe, maar met de voeten in het zand. We hebben een prachtig afscheid georganiseerd bij een strandtent 
met live muziek.” 
Het is volgens Orlanda belangrijk dat we meer over onze uitvaart gaan nadenken en praten. Om het 
makkelijker te maken, heeft RememberMe een uitvaartplanner. “Dit boekje kun je zelf invullen en ergens in 
je huis leggen. Dat is fijn voor je familie, als het zo ver is.”

Kinderuitvaarten
Orlanda ziet al vaker minder traditionele uitvaarten en hoopt dat deze verandering doorzet. Ook zijn er nog 
zaken waarvoor ze zich hard wilt maken, zoals meer bekendheid over kinderuitvaarten. “Je kind verliezen is 
natuurlijk het ergst wat kan gebeuren. Als het voor ouders duidelijker is wat mogelijkheden zijn, scheelt dat 
zorgen rondom de organisatie”, zegt ze. Haar medewerker Phyllis kan hier maar al te goed over meepraten. 
Ze verloor in 2018 haar dochter. “De uitvaart was netjes en goed georganiseerd, maar wel gewoon 
standaard. Nu ik zie welke mogelijkheden Orlanda biedt, had ik het anders gedaan. Ik vind het mooi om me 

bij RememberMe als ervaringsdeskundige in te 
zetten voor anderen die door dezelfde zware 
tijd gaan.”
Voor alle leeftijden, culturen en budgetten
De komende jaren hoopt Orlanda nog veel 
mensen te begeleiden bij het afscheid van een 
dierbare. “Wil je een andere uitvaart? Kom dan 
bij ons. Mensen denken vaak dat een uitvaart 
bij mij veel duurder is, omdat ik bijzondere 
dingen doe. Maar dat hoeft echt niet. Het gaat 
niet om geld. We zijn er voor iedereen; alle 
leeftijden, culturen en budgetten.”

Bron: In de buurt Rotterdam, 10-09-2021, 
Sjaak.  Aangeboden door RememberMe
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Beheerder begraafplaats Hellendoorn: ‘Ik ga met elk 
stoffelijk overschot om alsof het een familielid is’
Op de gemeentelijke begraafplaats aan de Ninaberlaan in Hellendoorn worden in de komende weken 289 
graven geruimd. De stoffelijke resten van 494 mensen worden herbegraven in een collectief graf. De 
namen worden bijgeschreven op een speciaal monument. Een flinke klus, die uit het zicht van het publiek en 
met veel respect en zorgvuldigheid wordt uitgevoerd.

De oude begraafplaats aan de rand van het 
dorp Hellendoorn wordt wel omschreven als een 
‘gedenkpark’. Een goed onderhouden oase van rust, 
waar mensen hun overleden dierbaren herdenken 
en ook tot zichzelf komen. Deze stilte wordt 
donderdagochtend verstoord door het geronk 
van een graafmachine. Medewerkers van Jan 
Struik Grond  en Sloopdiensten en de gemeente 
Hellendoorn zijn bezig  met het ruimen van enkele 
graven. De werkzaamheden worden aan het 
oog onttrokken door hekken met zwart plastic. 
Herbegraven ligt nu eenmaal gevoelig.

 Beheerder Ronald Meenderink van de begraafplaats aan de Ninaberlaan in Hellendoorn ziet erop toe dat het herbegraven 
van de stoffelijke resten met veel respect en uiterst zorgvuldig gebeurt. Foto: H.Haveman

Verzamelgraf
„Het gaat om graven, waarvan na 30 jaar het huurcontract is verlopen en nabestaanden hebben 
aangegeven dat ze dit contract niet meer willen verlengen", vertelt beheerder Ronald Meenderink. 
„Alle stoffelijke resten worden herbegraven in een verzamelgraf en doe me een plezier en noem dat nu 
geen knekelput. We krijgen soms het verwijt dat we mensen uit hun laatste rustplaats flikkeren, maar deze 
critici zien niet met hoeveel respect, liefde en zorgvuldigheid wij de overblijfselen behandelen.”
We krijgen soms het verwijt dat we mensen uit hun laatste rustplaats flikkeren
Ronald Meenderink, Beheerder begraafplaats Hellendoorn

De beheerder van deze begraafplaats vervolgt: „Ik ga met elk stoffelijk overschot om alsof het een 
familielid is. Het gaat om de resten van een persoon met ieder een eigen verhaal. Mensen die hier hebben 
geleefd, gewerkt, en kinderen hebben gekregen. De dood schrikt veel mensen nog steeds af. Ik probeer de 
nabestaanden gerust te stellen dat het herbegraven zo zorgvuldig mogelijk wordt uitgevoerd. Zo wordt 
elk graf na de ruiming nog zeker vier, vijf keer op eventueel achtergebleven resten gecontroleerd.” 

Bijna vol
De oude begraafplaats in Hellendoorn was ruim tien jaar geleden bijna vol. Er konden toen een tijdje 
alleen nog mensen in een familiegraf worden bijgezet. Er werd een nieuwe begraafplaats aan de Meester 
Ponsteenlaan  in Nijverdal  ingericht. Meenderink geeft aan dat enkele jaren geleden aan de Ninaberlaan al 
eens zo'n 200 graven zijn geruimd, maar dat deze klus dit de ‘grootste happening’ tot nu toe is.
Het betekent dat er weer honderden graven vrijkomen. En dat is vooral van belang voor alle Hellendoorners, 
die graag in hun eigen dorp begraven willen worden. „Hier worden nu gemiddeld zo'n 160 mensen per jaar 
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ter aarde besteld. In ongeveer de helft van de gevallen gaat 
het om bijzettingen en in de andere helft om nieuwe graven. 
Ik denk dat we aan de Ninaberlaan nu weer zo'n zes of zeven 
jaar vooruit kunnen”, zegt Meenderink.

‘Geen mummies’
Door een klein gat in het plastic is te zien dat mensen 
in witte pakken aan het werk zijn. „Dat dragen ze om de 
hygiëne te waarborgen”, legt de beheerder uit. Hij benadrukt 
dat in het droge zand de stoffelijke overschotten na tien 
jaar bijna helemaal zijn vergaan. „Wij vinden hier geen 
mummies, meestal alleen nog wat houtresten van de kist, 
schedels en wat grove beenderen. De stoffelijke resten 
worden in biologisch afbreekbare dozen gelegd en in het 
verzamelgraf geplaatst. De namen van alle herbegraven 
mensen worden bijgeschreven op een speciaal monument.”
 

Bron: Tubantia, 18-09-2021, Sjaak. 

Naoberschap in de lokale uitvaart. 

In de nieuwsbrief van het Kenniscentrum Immaterieel Erfgoed Nederland (KIEN) is ook aandacht gegeven 
aan het Noaberschap in de lokale uitvaart. 
Uitvaartverenigingen verzorgen uitvaarten in een persoonlijke sfeer, waarbij het traditionele nabuurschap 
nog een grote rol speelt. De noaberschap in de lokale uitvaart lijkt nog het meest op een verzekering in 
natura.

Alle leden van een uitvaartvereniging zijn in principe als vrijwilliger betrokken bij een lokale uitvaart. Leden 
van de vereniging nemen naar wens van de nabestaanden een deel van de uitvaart en de organisatie 
ervan op zich, met respect voor de overledene. Ze kunnen allerlei taken verrichten zoals de overledene 
verzorgen, de kaarten schrijven, koffie en thee voor de rouwenden verzorgen, de kist dragen of de kerk 
inschakelen. Als nabestaanden geven zij de opdracht om de uitvaart te verzorgen en worden ze nauw 
betrokken bij de organisatie. Het opbaren kan bij een lokale uitvaart thuis, of in het eigen rouwcentrum 
van de vereniging of de kerk. De familie hoeft zelf niet veel te doen. Het is vaak een mix van onderlinge en 
ingehuurde hulp. 

Bron: Nieuwsbrief Kien, 27-09-2021, Sjaak. 
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Klein afscheid na corona blijvertje in uitvaartbranche: 
'Mensen voelen zich niet meer verplicht om die zure oom 
uit te nodigen'

foto:  Uitvaart archiefbeeld Bron: EenVandaag

Anderhalf jaar hadden we de tijd om te wennen aan de 
anderhalvemetersamenleving. Nu laten we de regel los, maar niet alles 
verdwijnt. Uitvaartondernemers zagen 'klein en intiem' een trend worden. En 
dat blijft waarschijnlijk zo.

Voor de coronacrisis was het best gebruikelijk om veel mensen uit te nodigen op een uitvaart. Maar dat is 
lang niet altijd meer zo, ziet uitvaartondernemer Karen Hof van Hof Uitvaart & Zorg. "Het groots 'moeten' 
neerzetten van zo'n uitvaart is eraf."

Gedwongen te kiezen
Door de strenge coronaregels van afgelopen anderhalf jaar werden mensen gedwongen te kiezen wie ze 
uitnodigden. "Er mochten maar dertig mensen bij een uitvaart aanwezig zijn, dus nabestaanden moesten 
erover nadenken wie primair en secundair waren verbonden met de overledene", zegt Hof.

Ander soort uitvaart
Tijdens de pandemie leerde Hof creatief te zijn als uitvaartondernemer. "Het gaat wat mij betreft niet om 
het aantal mensen dat bij een uitvaart aanwezig is, maar vooral om hoe je de dag invult. Voor de pandemie 
gaf het aantal mensen aan hoe geliefd en bijzonder de overledene was geweest. Tijdens corona moesten 
we dat op andere manieren voelbaar maken." Zo begeleidde Hof de afgelopen tijd een uitvaart met 
achthonderd mensen en honderd statafels om onderling afstand te kunnen houden. Maar ook een rustige 
en intieme uitvaart met vijftien mensen in een weiland, samen met een dominee. "Natuurlijk gun ik niemand 
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een uitvaart zoals dat de afgelopen tijd moest, maar voor uitvaartondernemers was dit het moment om na 
te denken over hoe het ook anders kan."

Uitvaart op afstand volgen
Het was voor Hof een uitdaging om met de coronabeperkingen toch iedereen de mogelijkheid te 
geven om afscheid te nemen. "Ik heb veel boosheid gezien, omdat de maatregelen zoals geen handen 
schudden en een beperkte groepsgrootte niet uit te voeren waren in de praktijk." Daarom richtte ze een 
'livestreamteam' op. "Het was de eerste paar keren wel wennen, je spreekt mensen opeens via een camera 
toe."

'Livestream blijft'
Al snel merkte ze dat nabestaanden het fijn vonden om mensen via een livestream uit te nodigen. "Denk 
aan mensen die ver weg wonen of mensen die geen hele hechte band hadden met de overledene. Dankzij 
een livestream kunnen zij toch bij de uitvaart aanwezig zijn." Ze denkt dat de mogelijkheid om vanuit een 
andere plek een uitvaart te volgen blijft, ook na het einde van de anderhalvemetersamenleving. "Mensen 
voelen de verplichting niet meer om die zure oom Henk met de bijbehorende tante Nel uit te nodigen." 

Meer tijd voor voorbereiding
Uitvaartondernemer Hof merkte nog iets positiefs de afgelopen tijd: nabestaanden hadden meer 
voorbereidingstijd voor de uitvaart. "Ze hoefden niet eindeloos kopjes koffie en thee in te schenken voor 
de buren of die ene kennis." Want wie dat wilde kon door de coronamaatregelen niet zomaar even op 
bezoek bij de nabestaanden. "Mensen waren bijvoorbeeld bang om corona op te lopen en er gold een tijd de 
regel om maximaal één of twee mensen binnen te ontvangen. Het bezoek moest dus vooraf afgesproken 
worden." Hof zou het mooi vinden als we nabestaanden voortaan meer vragen of ze steun nodig hebben en 
in welke vorm. Ze moeten al zoveel regelen na het overlijden van hun dierbare."

Minder goed afscheid
Hof merkte verder dat de meest intensieve zorg uit de 'directe bubbel' komt van de nabestaanden. En dat 
is naar haar idee altijd al zo geweest. "Ik denk dat dat in verband met de maatregelen een extra groot 
voordeel is geweest." "Nabestaanden die in de afgelopen anderhalf jaar iemand verloren zijn, zijn denk ik 
niet zozeer beschadigd door de beperkende maatregelen, maar doordat ze minder goed afscheid konden 
nemen."

Bron: 1vandaag, 24-09-2021, Sjaak.

'Nou worden we nooit meer hand in hand wakker'
Omdat mevrouw leed aan dementie en zeer verwarde periodes had, kwam deze opmerking totaal 
onverwacht na het overlijden van haar man. De nabestaanden twijfelden aanvankelijk of mevrouw wel 
mee kon naar de uitvaart. Deden ze daar wel goed aan, snapte ze het nog? Had het nog wel zin? Deze 
opmerking deed hen beseffen dat mevrouw op momenten wel degelijk wist wat er aan de hand was. De 
twijfel was verdwenen, natuurlijk ging mevrouw mee!

Heeft het nog wel zin?
Dit is een vraag die we vaker krijgen bij de voorbereiding van een afscheid van een dierbare van iemand 
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met dementie. We besteden hier nu graag aandacht aan in deze maand van Wereld Alzheimer Dag (21 
september). Meestal adviseren we om deze lastige vraag met de arts/zorg te overleggen omdat zij de 
persoon kennen en dit vanuit hun professie goed in kunnen schatten. Als er dan positief wordt besloten, 
zien we vaak dat dit heel goed gaat.

Niet storend
Misschien vergt het wat improvisatie. Of is er wellicht een moment van onrust. Ervaring leert ons dat dat 
niet storend hoeft te zijn en dat het juist heel mooi kan zijn als iemand met dementie ook afscheid kan 
nemen van een dierbare. Achteraf zijn de nabestaanden vaak tevreden dat men tóch heeft gekozen voor 
wat wél kon. Onze dementievriendelijke uitvaartverzorgers verzorgen met kennis van zaken, een uitvaart 
op maat. We houden rekening met de mogelijkheden en onmogelijkheden en beoordelen samen met jou 
en eventueel met de zorgmedewerkers welk onderdeel van het afscheid past bij de nabestaande(n) met 
dementie.

De kans om afscheid te nemen
Hoe onmogelijk het soms ook lijkt, het is vaak meer dan de moeite waard en zinvol om iemand met 
dementie te betrekken bij een afscheid. Wij vinden dat, indien gewenst, iedereen de kans moet krijgen 
om afscheid te nemen. Dus we zoeken ook zeker naar mogelijkheden hierin bij mensen met dementie. Uit 
respect voor hun mens zijn en voor de relatie die ze hadden met de overleden dierbare. Daarom hebben wij 
onze medewerkers extra opgeleid tot dementievriendelijke uitvaartverzorgers. Zij denken graag met je 
mee en helpen je tijdens het afscheid, om het zo passend mogelijk te maken. Voor iedereen.

www.annorauitvaartverzorging.nl 
Bron: Arena Lokaal, 30-08-2021, Sjaak.

Nederland kiest steeds vaker voor crematie, maar in 
Bunschoten dreigt tekort begraafplaatsen
BUNSCHOTEN-SPAKENBURG - Waar 
Nederlanders steeds vaker kiezen voor 
crematie, blijft begraven in Bunschoten 
onverminderd populair. Maar de 
begraafplaatsen raken vol. Als de gemeente 
niets doet, is er over tien jaar geen plek 
meer over. "Inwoners blijken nog steeds 
massaal te kiezen voor begraven", aldus 
burgemeester Melis van de Groep. "Daarom 
moeten we er nu over praten."

In het coalitieakkoord sprak de gemeente 
twee jaar geleden af om de maximale 
grafrechttermijn te verlengen. Inwoners van Bunschoten hebben op dit moment de keuze voor een 
algemeen graf voor een termijn van 20 jaar of een particulier graf voor 30 of 60 jaar. In de huidige plannen 
wordt onderzocht of graven voor 90 jaar uitgegeven kunnen worden.
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'Weinig vraag naar 90 jaar'
In afwachting van het onderzoek naar die verlenging en extra begraafcapaciteit is afgesproken dat de 
gemeente sinds begin vorig jaar geen graven meer ruimt. Dat betekent dat er minder graven vrijkomen en 
er ook minder geld in de gemeentekas komt. Graven blijven bezet en inwoners hoeven zolang het ruimen is 
opgeschort niet voor eventuele verlengingen van hun grafrecht te betalen. De gemeenteraad bepaalt of 
en wanneer het ruimen van graven weer begint.

Hoewel negen op de tien Bunschotenaren begraven willen worden, blijkt uit een van de afgeronde 
onderzoeken nu dat ze dat voor gemiddeld veertig tot vijftig jaar willen. "Daardoor is er een grote kans 
dat er weinig vraag is naar een graf voor 90 jaar", aldus het onderzoeksrapport. Ook de hoge prijs van ruim 
11.000 euro speelt daarbij een rol. "Door dit tarief is er een grote kans dat er weinig vraag is naar dit type 
graf."

Verlies
Interessant daarbij is wel dat Bunschoten jarenlang te weinig geld vroeg voor de langetermijngraven om 
de exploitatie ervan kostendekkend te maken. Zo maakt de gemeente bij het uitgeven van een grafrecht 
voor 30 jaar direct 1160 euro verlies en bij 60 jaar gaat het om ruim 4200 euro. "Op het moment dat je die 
kosten verhoogt, wordt de drempel om te begraven hoger. En dat is iets wat de politiek helemaal niet wil. 
Die wil niet dat mensen door de tarieven andere keuzes gaan maken dan ze willen", stelt de burgemeester.

De gemeente riep daarnaast de hulp van de landschapsarchitecten van Copijn in om de mogelijkheden tot 
vergroting van de capaciteit op begraafplaats De Akker te onderzoeken. Eén van de opties is het gebruik 
van de taluds om verticale galerijgraven te creëren. Kisten worden dan niet rechtop begraven, maar 
horizontaal op verschillende hoogtes in de heuvels op het terrein geschoven.

300 extra plekken door inbreiding
"Dat is duur en volgens de landschapsarchitecten ook een aantasting van de structuur van het kerkhof", 
stelt de burgemeester. Hij duidt daarmee op de begraafplaats die als park is ingericht, maar uit het zicht 
achter de taxushagen ruimte biedt voor de graven.

Meer heil ziet de gemeente in de aanbeveling van Copijn om de noordoostelijke en zuidwestelijke 
grafvelden in te breiden, waarmee in totaal 297 extra plekken worden gerealiseerd. "Dat betekent dat je 
weer een aantal jaar met dit kerkhof verder kan", aldus Van de Groep. "En op het moment dat de raad het 
ruimen van graven ook weer oppakt, zouden we in de toekomst wellicht break-even kunnen spelen. Dan 
komen er voldoende graven vrij om te voldoen aan de vraag."

De gemeenteraad stemt volgende week over het voorstel van het college om de 
voorbereidingswerkzaamheden op begraafplaats De Akker te starten. Ook stelt het college voor 
aanvullend onderzoek te doen naar het ruimen, de grafrechttermijn van 90 jaar en de tarieven die daarvoor 
gehanteerd zouden moeten worden.

Bron: RTV Utrecht, 16-09-2021, Sjaak. 
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Waarmee houdt u rekening bij het 
plannen van een uitvaart?
Het plannen en organiseren van een uitvaart van een vriend of één 
van uw familieleden is een bijzondere ervaring. Het overlijden van een 
naaste brengt veel verdriet met zich mee, maar tijdens deze moeilijke 
tijd wilt u er uiteraard voor zorgen dat er op een speciale manier 
afscheid kan worden genomen. Om u te helpen bij het maken van 
belangrijke beslissingen omtrent een uitvaart, zetten we in dit artikel 
de belangrijkste aspecten op een rijtje. 

De vorm van lichaamsbeschikking 
De eerste orde van zaken bij het plannen van een uitvaart is het 
kiezen van een vorm van beschikking. In Nederland zijn er drie 
verschillende vormen van beschikking, namelijk crematie, een 

traditionele begrafenis of het lichaam ter beschikking stellen aan de wetenschap. Afhankelijk van de 
persoonlijke waarden van uw naaste kunt u bijvoorbeeld ook kiezen voor een groene begrafenis of het 
verspreiden van de assen op zee. 

Het type herdenkingsdienst 
Bij het kiezen van het type herdenkingsdienst kan de voorkeur genomen worden voor een traditionele 
uitvaart. Dit houdt dat dat de rouwende familie een bezoek kan brengen aan degene die is overleden 
alvorens vrienden en andere familieleden de gelegenheid hebben op afscheid te nemen. Wanneer een 
overledene gecremeerd wordt, dan kan er tevens gekozen worden om voorafgaand aan de crematie 
een uitvaartdienst te laten plaatsvinden. Als u op zoekt bent naar een uitvaartdienst in de buurt van 
Amsterdam, neem dan eens een kijkje bij het groene herdenkingspark Westgaarde, het uitvaartcentrum en 
crematorium van Amsterdam. 

Een uitvaart naar wens 
Bij een uitvaart is het van belang dat het unieke leven van de overledene wordt geëerd. Als u of 
familieleden op de hoogte zijn van een bepaalde voorkeuren van degene die is overleden, dan doet u er 
goed aan om deze voorkeuren speciale aandacht te geven tijdens de uitvaart. Denk bijvoorbeeld aan 
het afspelen van bepaalde muziek, een persoonlijk overlijdensbericht of de organisatie van bepaalde 
activiteiten. De mogelijkheden en voorkeuren zijn eindeloos, en zijn een bijzondere manier om het karakter 
en de geest van de overledene vast te leggen op deze speciale dag. 

De rustplaats
Het is belangrijk om waarde te hechten aan de laatste rustplaats. Dit kan een begraafplaats zijn, een 
veelvoorkomende optie voor degenen die de voorkeur hebben om traditioneel begraven te worden. 
Wanneer er een crematie heeft plaatsgevonden zijn de beschikbare opties voor een rustplaats talrijk. 
Enkele voorbeelden van een rustplaats voor gecremeerde overblijfselen zijn onder meer verstrooiing op 
een bijzondere plaats of plaatsing in een mausoleum. 

Bron: Soester Courant, 20-09-2021. 
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